

研究论文

Y₂O₃/纳米碳管复合粒子的结构及其对高氯酸铵热分解性能的研究

周龙梅^{*1}, 侯立权², 刘宏英³, 李凤生³

(¹扬州技师学院 扬州 225003)

(²北京新东方扬州外国语学院 扬州 225003)

(³南京理工大学国家特种超细粉体工程技术研究中心 南京 210094)

收稿日期 2005-9-14 修回日期 2005-12-9 网络版发布日期 2006-8-8 接受日期 2006-4-10

摘要 采用溶胶-凝胶法制备了Y₂O₃/纳米碳管复合粒子,并用SEM, XPS, FT-IR和XRD对Y₂O₃/

纳米碳管复合粒子的形貌和微观结构进行了表征.结果表明,纳米碳管有效承载了Y₂O₃, Y₂O₃

连续均匀地负载在纳米碳管的表面,负载量为19.53%. FT-IR 和XPS证明了Y₂O₃

粒子和纳米碳管表面之间发生了化学键合.用三种方法将相同比例的Y₂O₃/纳米碳管复合粒子与高氯酸铵(AP)

进行混合,采用差热分析(DTA)研究了三种混合样品中Y₂O₃/纳米碳管复合粒子对高氯酸铵热分解的催化性能.

结果表明,三种混合样品中的Y₂O₃/纳米碳管复合粒子都能催化高氯酸铵的热分解,

其中通过水溶剂混合的样品中Y₂O₃/纳米碳管复合粒子的催化效果优于另外两种.与纯高氯酸铵相比,

其样品中高氯酸铵的高温分解峰温降低了168.5 ℃,表观分解热由371 J•g⁻¹提高到1410 J•g⁻¹.

并用不同样品中高氯酸铵热分解动力学参数对所得结果进行了理论分析.

关键词 [溶胶-凝胶法](#) [纳米碳管](#) [Y₂O₃](#) [Y₂O₃/纳米碳管复合粒子](#) [高氯酸铵](#)

分类号

Y₂O₃/Carbon Nanotube Composite Particles: Microstructure and Catalytic Performance for Decomposition of Ammonium Perchlorate

ZHOU Long-Mei^{*1}, HOU Li-Quan², LIU Hong-Ying³, LI Feng-Sheng³

(¹ Yangzhou Technician College, Yangzhou 225003)

(² Beijing New Oriental Foreign Language School at Yangzhou, Yangzhou 225003)

(³ National Special Superfine Powder Engineering Research Center, Nanjing University of Science and Technology, Nanjing 210094)

Abstract Y₂O₃/carbon nanotube composite particles were prepared by a sol-gel method. The microstructure and looks of the composite particles obtained were characterized by SEM, XPS, FT-IR and XRD methods. The results indicate that Y₂O₃ are supported well on the surface of carbon nanotube. The Y₂O₃ particles coating on carbon nanotube appear even and continuous. This points to high nucleation density and big binding energy. FT-IR and XPS reveal that Y₂O₃ particles are coated with carbon nanotube through chemical bond. Three comparison samples mixing Y₂O₃/carbon nanotube composite particles with ammonia perchlorate (AP) by three mixing methods were prepared. And DTA experiments were used to characterize their catalytic performance. The results imply that the catalytic performance of Y₂O₃/carbon nanotube composite particles in the sample mixing by water phase is superior to that of the other. Compared with the pure ammonia perchlorate, the peak temperature of high temperature decomposition of AP in this mixing sample decreases 168.5 ℃, and the total heat release improves from 371 to 1410 J•g⁻¹. The kinetics parameters of the thermal decomposition of AP in different samples were investigated to explain the above results.

Key words [sol-gel method](#) [carbon nanotube](#) [Y₂O₃](#) [Y₂O₃/carbon nanotube composite particle](#) [ammonia perchlorate](#)

DOI:

通讯作者 周龙梅 zmandh1q@sohu.com

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(363KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“溶胶-凝胶法”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [周龙梅](#)

·

· [侯立权](#)

· [刘宏英](#)

· [李凤生](#)